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září 2020
ZDARMA

Město:  Golčův Jeníkov
Části obce:  Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:  Chrtníč, Nová Ves u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice

VOLBY LIPOVÁ ALEJ VÍTÁNÍ 
OBČÁNKŮ 

1. září 2020 – den, jenž se stal pro spoustu dětí jedním velkým život-
ním milníkem – přišly poprvé do školky – nové pocity, nové zážitky. 
Každé dítě je ale jiné a zvládá tento krok k  vlastní samostatnosti  
odlišně. Pro některé děti je pobyt ve školce od začátku každodenní 
zábavou, pro jiné to může být až několikatýdenní zvykání s pláčem. 
Nástup dítěte do školky je prvním vstupem dítěte do společnosti, 
dítě si zvyká nejen na jiný režim dne, ale také na to, že zůstává  
na delší dobu bez rodičů, že hračky nepatří jen jemu, ale jsou tu  
i pro ostatní a že musí respektovat určitou „cizí osobu“. V současné 
době děti procházejí tzv. adaptačním obdobím, aby se jejich strach 
z cizího prostředí zmenšil na minimum a aby se ve školce necítily 
vystrašené a opuštěné. Paní učitelky pomáhají dětem vyznat  
se v tomto  novém prostředí, učit se žít podle určitých pravidel,  
nezbytné pro ně je děti dobře poznat, mít cit pro jejich potřeby,  
pochopit motivy jejich chování, snažit se jim porozumět, citlivě zva-
žovat slova a hlavně vytvářet pohodovou atmosféru, ve které se děti 
budou cítit dobře. Září je tedy hlavně o poznávání a navazování  
kontaktů, tudíž je plné rozhovorů o oblíbených hračkách, činnos-

tech, kamarádech… a aby nám ve třídách spolu bylo hezky, také  
o slušném a ohleduplném chování. Proto jsme již do září zařadili 
projekt společný pro celou školku s  názvem „Kouzelná slovíčka  
otvírají srdíčka“ – projekt zaměřený na seznámení se základními 
pravidly společenského chování a vytváření přátelského prostředí 
nejen v  kolektivu mateřské školy. Jako motivace posloužil příběh 
„Proč maminka Adámka nechce!“ a básničky i písničky o slušném 
chování či kouzelných slovíčkách doplněné činnostmi, pohybovými 
aktivitami a rozhovory na dané téma. Vyvrcholením projektu bylo 
společné setkání tříd, na kterém si děti zopakovaly, co se v  týdnu 
dozvěděly, jaká znají kouzelná slovíčka a v jakých situacích je vhod-
né tato slovíčka použít. Nakonec si třídy navzájem předvedly svůj 
třídní ranní rituál s přáním dobrého dne. 

Láry, fáry, třesky, plesky, ať je nám tu spolu hezky…. (celý rok 🙂).

za MŠ R. Maliňáková a Š. Chámová

ZÁŘÍ KLEPE NA VRÁTKA, 
PŘIPRAVTE SE, DĚŤÁTKA
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Datum konání: 27. 9. 2020
Předsedající: Ing. Pavel Kopecký
Doba zasedání: 18.00–19.30 hod

Přítomni:  13 členů ZM
Omluveni:   V. Marušák, V. Bukač
 
Neomluveni: 0

088/2020 Určení ověřovatelů a zapisovatelky
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje ověřovateli zápisu  
Miroslava Dibelku a Ing. Milana Melechovského a zapisovatelkou 
Ing. Ivetu Nepovím Zadinovou.

089/2020 Schválení programu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje následující program 
zasedání:

 1) Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona o obcích) 
  a zapisovatelky
 2) Schválení programu
 3) Zprávy z jednání rady
 4) Prodej pozemku parc. č. 389/9 v k.ú. Římovice
 5) Prodej pozemku parc. č. st. 506 v k.ú. Golčův Jeníkov
 6) Nákup pozemků parc. č. 2335/6 a 2336/2 v k.ú. Golčův Jeníkov
 7) Dotace a stavby – informace
 8) Záměr podání dotace – dotační titul MPO EFEKT 2017–2021
 9) Výběrové řízení – Dětské hřiště tržiště, Ráj a MŠ
 10) Sportovní hala – výběrové řízení TDI
 11) Sportovní hala – demolice topného kanálu
 12) Pouť
 13) Plnění rozpočtu a rozpočtové změny č. 9 a 10
 14) Výběrové řízení EFEKT
 15) Diskuse

090/2020 Zprávy z jednání rady 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu z jed-
nání rady města ze 7. 7. a 11. 8.  2020 bez připomínek.

091/2020 Prodej pozemku parc. č. 389/9 v k.ú. Římovice
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodej pozemku 
parc. č. 389/9 o výměře 475 m2 v  k.ú. Římovice (pozemek nově  
oddělený z pozemku 389/8 GP 154-94/2019) – kupující Zelingerová 
Linda (RČ: 775705/0829), Římovice č.p. 37, 58282 Golčův Jeníkov  
za cenu dle znaleckého posudku 85.000 Kč.

092/2020 Prodej pozemku parc. č. st. 506 v k.ú. Golčův Jeníkov
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodeje pozemku 
parc. č. st. 506 o výměře 1.014 m2 k.ú. Golčův Jeníkov – kupující 
Víšek Miroslav Ing. (RČ: 611109/0161),  Salavcova č.p. 237, 53351 
Pardubice za cenu dle znaleckého posudku 244.370 Kč.

093/2020 Nákup pozemků parc. č. 2335/6 a 2336/2 
    v k.ú. Golčův Jeníkov
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje nákup pozemků 
parc. č. 2335/6 o výměře 203 m2 a 2336/2 o výměře 533 m2  
v  k.ú. Golčův Jeníkov – prodávající Víšek Miroslav Ing.  
(RČ: 611109/0161), Salavcova č.p. 237, 53351 Pardubice za cenu dle 
znaleckého posudku 65.880 Kč.

094/2020 Dotace a stavby – informace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí informaci  
o vývoji dotací a staveb v roce 2020.

095/2020 Záměr podání dotace 
    – dotační titul MPO EFEKT 2017–2021
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje záměr podání  
žádosti o dotaci – dotační titul MPO EFEKT 2017–2021 na veřejné 
osvětlení v ulici Riegrova, Žižkova, okolo pivovaru, V Zahradách, 
Za Pivovarem.

096/2020 Výběrové řízení – Dětské hřiště tržiště, Ráj a MŠ
Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci o průběhu a výsled-
ku veřejné zakázky malého rozsahu „Vybudování zón aktivního  
a pasivního odpočinu ve městě Golčův Jeníkov“.

Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení nejvýhodnější nabídku účastníka veřejné zakázky  
malého rozsahu „Vybudování zón aktivního a pasivního odpočinu 
ve městě Golčův Jeníkov“ - firmu Hřiště 8D, s.r.o., Příkop 843/4, 
Zábrdovice, 602 00 Brno, IČ: 04436857 za nabídkovou cenu 
4.321.520 Kč včetně DPH.

Zastupitelstvo města schvaluje smlouvu o dílo s účastníkem  
výběrového řízení „Vybudování zón aktivního a pasivního odpoči-
nu ve městě Golčův Jeníkov“ se zhotovitelem Hřiště 8D, s.r.o.,  
Příkop 843/4, Zábrdovice, 602 00 Brno, IČ: 04436857 a pověřuje 
starostu obce podpisem smlouvy.

097/2020 Sportovní hala – výběrové řízení TDI
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu Zbyněk Němec, V Zahradách 725, 582 82 Golčův 
Jeníkov, IČ: 04737393 na technický dozor investora na zakázku 
„Výstavba školní tělocvičny ve městě Golčův Jeníkov“ za nabídko-
vou cenu 25.000 Kč bez DPH za měsíc.

098/2020 Sportovní hala – demolice topného kanálu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje firmu Chládek  
a Tintěra Havlíčkův Brod, a.s., Průmyslová 941, 580 01 Havlíčkův 
Brod, IČ: 60932171 na demolice starého topného kanálu za nabíd-
kovou cenu 482.927,72 Kč včetně DPH.

099/2020 Pouť
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje konání pouti v září 
2020.

100/2020 Plnění rozpočtu a rozpočtové změny č. 9 a 10
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje plnění rozpočtu 
k 31. 7. 2020 a rozpočtové změny č. 9 a 10.

101/2020 Výběrové řízení EFEKT
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu ARTENDR s.r.o., Nádražní 67, Velký Osek,  
IČ: 24190853 na podání žádosti o dotaci, organizaci vývěrového  
řízení – dotační titul MPO EFEKT 2017–2021 na veřejné osvětlení 
v ulici Riegrova, Žižkova, okolo pivovaru, V Zahradách, Za Pivova-
rem za nabídkovou cenu 65.000 Kč bez DPH.

Ing. Pavel Kopecký Ing. Iveta Nepovím Zadinová Jiří Brož, DiS
 starosta místostarostka místostarosta

Usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Golčův Jeníkov 
konaného dne 27. srpna 2020 od 18.00 hodin.
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starosta města Golčova Jeníkova podle § 27 zákona č. 130/2000  Sb., o volbách  
do zastupitelstev krajů a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů,

OZNAMUJE:

 1. Volby do zastupitelstev krajů se uskuteční v pátek 2. října 2020 od 14.00 hodin  
  do 22.00 hodin a v sobotu 3. října 2020 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.

 2.  Místem konání voleb
  v okrsku č. 1 je místnost pro hlasování v základní škole, Mírová 253 (nový pavilon),  
  Golčův Jeníkov, a to pro oprávněné občany bydlící v Golčově Jeníkově – ulice  
  Chotěbořská, Mírová, Nádraží, náměstí T. G. Masaryka, Obora, Olšinky, Ráj, Riegrova,  
  U Jána, Za Pivovarem, U Mlýna, Za Parkem a místní části Kobylí Hlava, Dolík,  
  Chlumek, Nasavrky a Sirákovice,

  v okrsku č. 2 je místnost pro hlasování v základní škole, Mírová 253 (nový pavilon),  
  Golčův Jeníkov, a to pro oprávněné občany bydlící v Golčově Jeníkově – ul. 5. května,  
  Havlíčkovo náměstí, Husova, Jiráskova, Komenského, Nová, Pod Vyšehradem,  
  V  Zahradách, Vohančice, Vyšehrad, Žižkova a místní části Stupárovice, Vrtěšice  
  a Římovice (bez Dolíka).
 
3.  Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svoji totožnost a státní občanství  
  České republiky občanským průkazem nebo cestovním pasem.

 4.  Každému voliči budou dodány 3 dny před dnem voleb hlasovací lístky. Ve dnech  
  voleb může volič obdržet hlasovací lístky i ve volební místnosti.

 5.  Voliči nebude umožněno hlasování, pokud nevstoupí do prostor určených pro úpravu  
  hlasovacích lístků.

 6.  Nemocní a méně pohybliví občané mohou využít možnost volby pomocí přenosné  
  volební schránky. Nutno zavolat na 569 435315–16 (před volbami) či na 569 443 340  
  (v době voleb).

V Golčově Jeníkově 3. 9. 2020

Ing. Pavel Kopecký
starosta

OZNÁMENÍ
O DOBĚ A MÍSTĚ KONÁNÍ VOLEB 

DO ZASTUPITELSTVA KRAJE
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Tak vás všechny zdravím z naší milé sborovny. Kolem mě je ticho, 
nikdo tu není, kolegové učí, děti se učí, a já v  tom tichu píšu, že  
si moc přeji, aby se nám ten letošní školní rok vydařil. Abychom 
měli jeden pro druhého pochopení, dokázali si pomáhat a vyjít 
vstříc. Abychom všichni používali zdravý selský rozum a byli slušní, 
abychom my učitelé rozuměli dětem, abychom my i rodiče  
spolu-pracovali na tom, aby ty „naše“ děti byly co nejlepší, slovy  
Jana A. Komenského, aby „škola byla dílna lidskosti“.

Byl jsem se podívat na naše prvňáčky, jsou to takové hezké, milé, 
bezprostřední duše – a já jim přeji, aby měli hodně kamarádů a aby 
zvládli všechny ty školní starosti.

Když si tak vybavím práci v různých třídách během září, tak většina 
dětí corovolno zvládla v pohodě – vlastně se vrátily s chutí do školy. 
Tak doufám, že než bude otištěn tento článek, nebudeme zase  
corovyučovat. Po všech stránkách je lepší do školy chodit než  
nechodit. 

Na škole máme (hurá) nové vedení – ředitelkou je nově Alena  
Víšková a její zástupkyní Markéta Moravcová. Věřím, že nás  
povedou správnou cestou. Už od chvíle, kdy se kolegyně chopily  
pomyslného žezla, je atmosféra ve škole příjemná, zmizely některé 
nesmyslné požadavky a na škole se prostě mnohem lépe „dýchá“, 
přestože občas máme roušky. Tak.

M. Zezula

A teď slovo paní ředitelky:

Aby naše škola fungovala, musí být nastolena spolupráce se všemi 
úseky:

s mateřskou školou, pedagogickým sborem, školní jídelnou, školní 
družinou i se správními zaměstnanci.

Všichni vzájemně musíme svoji práci nejen znát, ale především 
uznávat. Já i moje zástupkyně se od prvních dnů snažíme pronik-
nout do problematiky všech úseků naší školy a jejich řízení. Doufá-
me, že všichni pochopí, o co nám jde.

Správní zaměstnanci: v této době se snaží ze všech sil zajistit chod 
školy a hygienický standard na vysoké úrovni. Věřte, že to není  
lehké.

Školní jídelna: všechny zaměstnankyně v čele s vedoucí vynakláda-
jí obrovské úsilí, aby zajistily stravování dětí a splnily současně přís-
ná hygienická pravidla. Dělají mnoho práce navíc.

Vychovatelky školní družiny mají nelehký úkol: zajistit výchovu 
dětí ve volném čase tak, aby se děti nenudily a zároveň strávily  
odpolední čas smysluplně. K tomu využívají hřiště, sokolovnu i pro-

story družiny. Obdivujeme jejich trpělivost, elán a studnici nápadů 
na hry a aktivity, která je nevyčerpatelná.

Učitelky a učitelé základní školy – naši kolegové: aktivně se pustili 
do práce na úpravách vzdělávacího obsahu tak, aby zopakovali  
a dohnali skluz z minulého školního roku. Okamžitě se začali zají-
mat o podmínky distanční výuky a o její možné realizaci v době, 
kdy by hrozila karanténa. Ve sborovně panuje pohoda, tvůrčí atmo-
sféra, vzájemná diskuse, co a jak uděláme. Sem tam i legrace, ale 
především je to o spolupráci. Patří jim naše poděkování.

Spolupráce s mateřskou školou bude od tohoto školního roku nedíl-
nou součástí naší každodenní práce. Mateřinka je sice na odlouče-
ném pracovišti, ale to neznamená, že bude opomíjena. Se zástupky-
ní pro mateřskou školu se několikrát týdně vidíme a denně jsme 
v kontaktu po telefonu nebo e-mailu. Budeme se snažit, aby se pod-
mínky ve školce zlepšily. Potřebujeme jen více času.

Doufáme, že se nám v  letošním školním roce bude dařit. Máme  
podporu kolegů, školské rady i zřizovatele.

Ať je školní rok úspěšný a proběhne klidně. 

A. Víšková, ředitelka školy

Z NAŠÍ ŠKOLY

Základní škola v Golčově Jeníkově nabízí k odprodeji 17 ks počítačových stolů.
Stoly jsou nepoškozené. Cena za ks je 500 Kč.

V případě zájmu nás kontaktujte:

Telefonní číslo do ZŠ: 569 442 529

Mgr. Alena Víšková, ředitelka ZŠ - viskova.alena@skolagj.cz

Mgr. Markéta Moravcová, zástupkyně - moravcova.marketa@skolagj.cz

Eva Pospíšilová, hospodářka - tel. číslo: 569 433 249   

12 ks rozměry: Šířka: 100      Výška: 75,5         Hloubka: 80    

5 ks rozměry: Šířka: 90          Výška: 75,5         Hloubka: 72 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA 
GOLČŮV JENÍKOV, PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE
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Stavba školní tělocvičny pokračuje a pomalu se „dostáváme“  
na povrch. Většina bouracích zemních prací byla provedena a nyní 
probíhá betonování základových desek a následně montáž základo-
vých kalichů. I když při tvorbě projektové dokumentace proběhl 
geodetický průzkum, nebylo možné složení hornin a jejich únosnost 
na celé stavbě zjistit. Proto se ve spolupráci s geodetem, projektan-
tem a technickým dozorem zakládá každá základová deska do  

potřebné hloubky a volí se vhodné složení štěrkodrti, i hlouběji, než 
bylo v  projektové dokumentaci, tak aby stavba byla správně  
založena a později nepraskala a nesedala si.
 
Rozsah a postup prací posuďte na několika obrázcích.

Pavel Kopecký, starosta

SPORTOVNÍ HALA – ŠKOLNÍ TĚLOCVIČNA

číslo 9 / září 2020



listy@golcuv-jenikov.cz 6

Nedávno proběhl zde již 12. ročník  grilování vepříků a pomalu  
se již stává tradicí, že od rána lije jako z konve, takže se pořadatelům 
nepodařilo opět vybrat lepší počasí. Co se ale pořadatelům podařilo, 
to je změna prostředí a přenesení akce od hasičské zbrojnice  
na bývalé obecní pastviště. I když okolí zbrojnice se podstatně změ-
nilo k lepšímu, přece jen na novém místě je více prostoru pro celou 
akci včetně možnosti parkování aut návštěvníků. Jelikož je mi  
prostředí pastviště z doby mého mládí důvěrně známé, vezl jsem  
si v autě i gumové holínky, ale nebyly zapotřebí a v zastřešeném  
stanu bylo docela příjemné posezení. Celá akce slouží k setkávání 
jednak starousedlíků, kteří jsou zde ale již v menšině (skoro polovi-
na stavení už slouží jen jako chalupa nebo je prázdná), jednak  
s novými obyvateli chatové osady. Co mne ale překvapilo, byla hojná 
účast přespolních a neznámých, převážně mladých lidí. 

A tak nebude  na škodu si trochu připomenout něco z historie místa 
konání akce. Obecní pastviště  bývalo u každé vsi a sloužilo, jak 
ostatně vyplývá i z názvu, k volnému pasení hospodářských zvířat, 
hlavně  skotu. Bylo využíváno zejména v dobách takzvaného úhoro-
vého hospodaření, kdy část výměry pozemků nechávali hospodáři 
střídavě každý rok odpočinout, ležet ladem, na zeleném úhoru pak 
vyklíčený plevel byl rovněž zvířaty spásán. Změnu v hospodaření 
přineslo až pěstování jetelovin, to je zejména jetele lučního a v lep-
ších podmínkách vojtěšky. Začala se obhospodařovat celá výměra 
pozemků a jeteloviny poskytly dostatek zelené píce ke každodenní-
mu sečení a zkrmování píce, ale už většinou vazebně chovaným  
zvířatům. Tím obecní pastviště postupně ztrácelo na významu.  
Trochu problémy způsobovalo získávání semen jetelovin - opylující 
včely  mají krátký sosáček a nedosáhnou až na dno  květu. Lépe  
jej opylují čmeláci, ještě zajímavější je to u vojtěšky, která má květ 
zprvu uzamčený, to je ohnuté tyčinky a bliznu v tzv. člunku,  
po dosednutí včely na květ se tyčinky prudce narovnají a cvrnknou 
včelu a ona se lekne a uletí. Zde je pomoc v takzvané drezuře včel,  
to je přikrmení včel cukerným roztokem s obsahem vojtěškových 
květů, včely pak neodolatelně láká vůně květů, které pak opakovaně 
vyhledávají. Jeteloviny  působily blahodárně na úrodnost půdy,  
zejména vojtěška, bývala zvána královnou pícnin, vydržela  
na pozemku 2–4 roky, za rok poskytla až 4 seče, hluboko kořenila, 
pro vodu si došla až do 5 metrů hloubky, na kořenech měla hlízkové 
bakterie, které jsou schopné poutat vzdušný dusík, nemusela  
se tudíž hnojit dusíkatými hnojivy, o které navíc i půdu obohacova-
la. Bohužel dnes pícniny z polí téměř vymizely, ubylo tudíž skotu  
a není čemu pícniny zkrmovat. Jen v katastru bývalého jeníkovské-
ho družstva skončilo převážně na jatkách kolem tisíce dojnic,  
jen malá skupinka mléčného skotu se dnes chová na Budkách  
a v sousedství stádo masného skotu. Pokud obdivujete zjara  
rozkvetlé lány nádherné fialové barvy, tak to je sice také jetelovina 
inkarnát, který se sice i v minulosti zřídka pěstoval jako náhrada  
za hraboši zničené podsevy červeného jetele lučního, ale poskytuje 
jen jednu seč a je spíše dnes pěstován pro získání semen. Plocha  
pastviště zůstala dlouho ušetřena zásahů na loukách, jako je přemě-
na kdejakého palouku na ornou půdu, hnojení  umělými hnojivy, 
nebo takzvaná rychloobnova luk, kdy se rotavátorem rozdrtil  
luční drn, čímž zmizel nenávratně původní pestrý porost různých 
trav a bylin, a nasela se nová jednotvárná travní směs. V místě dneš-
ního grilování byla ještě v polovině minulého století oáza skutečně 
vzácné rostliny,  a sice krásně fialového vstavače májového, který 
patří mezi naše orchideje ve volné přírodě a měl by být přísně  
chráněn. Roztroušeně zde kvetl i voňavý vemeník a vzácně i upolín, 
rostlina podobná blatouchu s velkými květy - říkali jsme jí knedlík. 
Všude kolem byly nerozhrabávané  krtiny nejprve osídlené mraven-
ci a postupně zarostlé voňavou mateřídouškou, rostlinou, která  
z naší přírody už také  téměř vymizela a která zde po celé léto voněla 
a  kvetla. A dále k lesu bývalo rozsáhlé vřesoviště rozkvétající zase 
na podzim. Při cestě k lesu bývala v samém  rohu postavena  chata, 

spíše bouda, kde jeníkovský občan pěstoval včely. Všude kolem  
chaty pak rostla pestrá směs různých květin a keřů, zmíním jen  
pravý zlatý déšť, který se správně jmenuje čilimník, zjara obalen  
žlutými květy podobnými akátu, celá rostlina je však jedovatá,  
několik semen z vytvořených lusků je zvláště pro děti smrtelné  
nebezpečí. Neopatrná manipulace  s doutnajícím dřevem při kont-
role úlů snad  způsobila požár, celá chata lehla popelem a už nebyla 
obnovena. Kousek vedle chaty bývalo krátkou dobu hřiště na odbí-
jenou, které se po vybudování rybníka na opačném konci vesnice  
 k němu přesunulo. A ještě dále k lesu bývalo snad kdysi i fotbalové 
hřiště, svědkem bývaly krtince  vyrývané škváry. To všechno bylo 
možné zde spatřit až do doby, kdy zde bylo zřízeno slavné jeníkovské 
safari, vše bylo obehnáno dřevěnou ohradou a vypuštěny stovky 
prasat. Prasata celou plochu několikrát přeryla, rozbahnila a všech-
no zelené zničila. Po skončeném safari sice pastviště znovu obrostlo, 
ale společenství vzácných rostlin nenávratně zmizelo. Na celé  
pastviště dohlížela mohutná několikaposchoďová dřevěná rozhled-
na, stržená v šedesátých letech minulého století, rovněž nebyla  
obnovena. Nedaleko odtud se nachází další zajímavost, a sice stará 
planá hrušeň, jejíž stáří se odhaduje na 200 až 250 let, což je věk 
neuvěřitelný pro ovocný strom. Býval to mohutný strom s rozkladi-
tou korunou stojící na mezi, oddělující dva sousední pozemky.  
Při rozorávání mezí ji zachránilo vybudování drůbežárny v jejím 
okolí, bývala obalena neuvěřitelnou spoustou docela chutných  
plodů, které se dříve sušily, nastrouhaným hruškám se říkalo  
pracharanda. Kynuté knedlíky naplněné ovocem, uvařené v páře, 
posypané strouhanými hruškami a polité čerstvým máslem jako 
jídlo nemělo chybu. Dříve plané hrušky bývaly téměř v každém sta-
vení, dnes jsou naprostou výjimkou. Z mohutného stromu zbývá 
dnes už jenom torzo, jedno rameno obrostlé břečťanem. O jedné  
zázračné římovské hrušni existuje pověst - o půlnoci se prý otevírá 
a koulejí se z ní sudy, podle věku by se snad mohlo jednat o jmeno-
vaný strom, jestli je to ta zázračná, to by mohl potvrdit,  anebo  
vyvrátit současný majitel - strom se nachází dnes na soukromém 
pozemku. Jenom pár desítek metrů odtud existuje prvně vybudova-
ná chatová osada na  obecních pozemcích, zvaných U pazderny. 
Jméno dostaly podle skutečné pazderny, což býval obecní domek, 
stával pod strání na levém břehu Římovského potoka a zpracovával 
se zde na zdejších polích pěstovaný len. Len se ručně vytrhával  
i s kořínky, nechal se na poli rosit a na podzim se svážel do stodol  
a pak se zde v pazderně z něho získávalo lněné vlákno. Ještě v polo-
vině minulého století zde byly zřetelné základy tohoto domku.  
Druhá část chatové osady se nachází na pravém břehu potoka, začí-
ná v bývalém lomu, naposledy se v něm těžil kámen pro stavbu 
družstevního kravína, při odstřelování však odletující kameny  
poškozovaly střechy sousedních stavení, a tak zde byla těžba zasta-
vena. Dále po cestě k lesu kdysi stávalo ještě jedno stavení, poslední-
mu obyvateli se říkávalo Skalák. Potom chalupa zpustla a jedinou 
památkou na ni zde býval porost planých višní a takzvaných kadlá-
tek, které měly sladké plody podobné švestkám, neměly dužninu 
oddělitelnou od pecky a byly výborné na kynuté buchty.  Správně  
se jmenovaly durancie. Neléčitelná choroba švestek, šárka, většinu 
stromů už i všude v okolí zlikvidovala. Dále na kraji jedlosmrkového 
smíšeného lesa s výskytem skutečně unikátních jedlí na skalním  
ostrohu nad potokem stávalo hradiště, ještě dnes jsou patrné zbytky 
hradeb a příkopů, na něm kdysi snad sídlil asi nejznámější zdejší 
občan, Ondřej Keřský z Římovic. Někdy se mu říká husitský hejt-
man, býval pobočníkem samotného Jana Žižky z Trocnova, velel 
části jeho vojsk a po prohrané bitvě u Lipan se zde zabydlel a se svý-
mi kumpány podnikal loupežné výpravy po okolí. Za nějaký čas 
přesídlil do Paběnic a pokračoval tam ve své loupeživé činnosti, byl 
však vojáky zajat a v Čáslavi popraven. Někdy se o jeho skutečném 
sídle vedou polemiky, nedávno i v Listech. Nedaleko již zmiňované-
ho pastviště jsou totiž dnes již málo znatelné stopy po bývalé tvrzi  
v místě dnešních stavení čp. 1 a  2. O tom, že na kraji lesa stávalo 

GRILOVAČKA V ŘÍMOVICÍCH A JEŠTĚ NĚCO NAVÍC
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hradiště, mluví i pojmenování sousedních pozemků - odjakživa  
se zde říkávalo  Na hradišťatech. 

Zkrácený výčet zajímavostí kolem pastviště však nemohu zakončit 
bez trochy ornitologie, tentokrát to bude opravdová perla. Mezi  
nejzajímavější opeřence u nás patří jistě tetřívci. Jejich lov býval  
výsadou šlechty, alespoň později sledovat tok tetřívků byl nezapo-
menutelný zážitek a sen pro každého myslivce. Tokaništěm bývala 
vřesová louka, kde probíhaly prudké boje mezi kohoutky, vítězi pak 
patřily slepičky, které boje zpovzdálí sledovaly. V soukromé sbírce 
bývalého revírníka  V Kopaninách existuje vypreparovaný tetřívek 
zastřelený na římovském pastvišti, snad v třicátých letech minulého 
století. Podrobnosti kolem výskytu tetřívků na zdejší lokalitě už  
bohužel nelze dohledat, ale samotný preparát je dostatečným důka-
zem toho, že zde skutečně tetřívci žili. Tetřívci bývali běžní i jinde, 
třeba v lesích okolo Horní Krupé, jak mi o tom vyprávěl můj známý 
sice už hodně vousatou příhodu. Ptáci odtud také zmizeli, ale  

pamětníci zůstali. Při sečení louky u lesa vylétl z porostu hnědavě 
zbarvený pták dosti podobný tetřívčí slepičce. Naděje, že se vrátí  
na vysečené hnízdo, byla mizivá, a tak vajíčka dali vysedět liliputčí 
kvočně. Vylíhlá kuřátka však byla  později určena jako potomci 
chřástala polního, a proto se očekávaný návrat tetřívků nekonal.  
Bohužel se nám za sto let podařilo změnit okolní přírodu natolik,  
že dnes jsou tetřívci blízko vyhynutí a poslední zbytky populace 
přežívají v pohraničních lesích.

Příštím zájemcům o ochutnání dobrého masíčka na římovském  
pastvišti snad pomohl tento článek alespoň trochu naplnit známé 
doporučení k výletům: „jeďte připraveni“. 

A zbývá tedy už jen popřát pořadatelům vybrat si příští termín  
s lepším počasím.

Ing. Jaroslav Semerád

V aleji došlo v předešlých čtyřech týdnech ke zlomení 4 stromků. 
Situaci jsme hned řešili. První, co každého v souvislosti se zlomený-
mi stromky napadne, je, že v aleji řádí vandal. Stromky ale nejsou 
zničeny žádným člověkem. Ke zlomení došlo na základě napadení 
„broukem - motýlkem“, nejspíše se jedná o drvopleně... Dřevo 
v kmínku vyžírá jeho larva. U zlomených stromků je z velké části 
obvodu kmínku  dřevo vykousané, a proto dojde při větším větru  
ke zlomení (dřevo plní stabilizační, pevnostní funkci). Stromek  
do poslední chvíle vypadá zcela zdravý, má normální olistění, nalité 
pupeny - dřevo nezodpovídá za výživu, pletiva, která stromek „živí“, 
jsou víceméně bez poškození.  U některých stromků zlámané termi-
nály jsou též díky tomuto. U jednoho stromku ještě předpokládáme, 
že je též v kmeni napaden a dojde ke zlomení.

Ochranou je podpora přirozených predátorů z přírody. Na podzim 
tedy naplánujeme akci, kdy dojde k odstranění chrániček (pod  
kterými je škůdce v bezpečí), použijeme ochranu chemickou, jako  

se používá okolo silnic, dále natřeme kmeny speciální barvou, aby 
predátoři škůdce lépe viděli (současně to prospěje kmínku i proti 
praskání kůry atd.). O této akci budeme včas informovat a samozřej-
mě uvítáme veškerou pomoc.
 
Zničené stromky budou samozřejmě nahrazeny. 

Nebýt tohoto problému, alej krásně prospívá. Stromky jsou již pevně 
ukotveny kořeny a ani velké větry jim nedělají problémy. Okolo 
stromků se množí spousta kvetoucích rostlin – divizny, třezalky, 
kopretiny a další, v návaznosti na to tam lze vidět nejrůznější hmyz. 
Jedná se o hezkou vycházkovou trasu již nyní.

A jsme rádi, že se chováte v přírodě vzorně a v aleji i na Skalkách  
u posezení se nepovalují žádné odpadky. Děkujeme. 

Iveta Nepovím Zadinová a Pavel Koláčný

LIPOVÁ ALEJ

číslo 9 / září 2020
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Florbal II
Golčův Jeníkov

Trenéři: 

    • Jan Bláha jan.blaha@vchd.cz 606 621 472
    • Karel Werner wernerka@seznam.cz  739 039 505
    • Trenérská licence D

Místo konání: 
sokolovna v Golčově Jeníkově  

Zahájení a ukončení: 
30. 9. 2020–18. 6. 2021

Poplatek za docházku: 
Činí na školní rok 2020–21 celkem 700 Kč. 
Uhraďte jej vedoucímu do 30. října 2020. 

Výjezdy na přátelská utkání či turnaje si hradí žáci sami (není-li uvedeno jinak).

Co s sebou nosit: 
    • sportovní oblečení - doporučujeme tričko a kraťasy
    • sálovou obuv nedělající čáry
    • vlastní florbalovou hůl a míček na trénování!!!
    • dobrou náladu, chuť trénovat a hrát v duchu fair play 

Mladší + starší žákyně a žáci (6.–9. roč.)

Dívky ST 16.30–18.00 + PÁ 14.30–16.00 

Chlapci ST 18.00–19.30 + PÁ 16.00–17.30 

Těšíme se jak na staronové účastníky, tak i na Vás nově příchozí!!!
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Vloupání do objektů
Nepodceňujte zabezpečení svých nemovitostí

Od začátku letošního roku do konce srpna evidují policisté v Kraji 
Vysočina celkem  218 případů krádeží vloupáním do rodinných 
domů, víkendových chat a ostatních objektů. Pachatelé při nich 
způsobili majitelům nemovitostí odcizením věcí a poškozením  
objektů škodu převyšující šest a půl milionu korun.
 
Pachatelé se do objektů nejčastěji vloupávají především přes zabez-
pečená okna a dveře, a to za užití násilí.  Nejčastějším cílem bývá 
zahradní nářadí, motorové pily, elektronika, kuchyňské nádobí,  
rybářské potřeby, starožitnosti, oblečení, potraviny a alkoholické 
nápoje. Pachatel ale může odcizit prakticky vše, co může zpeněžit.
 
Dopadení pachatele je v  těchto případech velice obtížné, protože 
majitelé napadených objektů, především pak rekreačních chat  
a chalup, často krádež zjistí až po delší době. Vlivem časové prodle-
vy totiž dochází k poškození nebo zničení některých stop, což poli-
cistům znesnadňuje jejich práci. Velmi nepříznivým vlivem je také 
to, že se v  chatových nebo obdobných lokalitách pohybuje menší 
množství osob, které by se mohly stát svědky protiprávního jednání 
a poskytnout tak policistům důležité informace.
 
Majitelům všech nemovitostí proto doporučujeme, aby v jakýchko-
liv objektech, a to především v době své nepřítomnosti, nenechávali 

žádné cenné věci. Je vhodné objekt zabezpečit elektronickým zabez-
pečením nebo mechanickými zábrannými prostředky jako jsou  
například bezpečnostní zámky, mříže, uzamykatelné okenice apod. 
Objekty je také vhodné v  nepravidelných intervalech navštěvovat  
a všímat si pohybu podezřelých osob a vozidel.
 
Pokud už ale k vloupání přece jen dojde, je pro kriminalisty velice 
důležité, aby majitelé nevstupovali dovnitř a tuto věc neprodleně 
oznámili policii, která již provede prvotní úkony k  zajištění stop  
a potřebných důkazů. 
 
Policisté na Vysočině také provádějí nepravidelné preventivní kont-
roly objektů, a to především v  chatových a rekreačních oblastech. 
V  zimních měsících jsou tyto kontroly častější a intenzivnější,  
přičemž se na ně zaměřují i policejní psovodi.

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
nprap. Bc. David Linhart
vrchní inspektor
Tel: 974 261 208
mobil: 725 868 475
e-mail: david.linhart@pcr.cz

VLOUPÁNÍ DO OBJEKTŮ

Krajské ředitelství POLICIE kraje Vysočina

Kancelář ředitele krajského ředitelství
Oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva - 1. září 2020

Počet vloupání objasněno Škoda (Kč)

ÚO Jihlava 43 14 1 919 510

ÚO Třebíč 19 17 368 857

ÚO Žďár n/Sáz. 40 12 2 172 090

ÚO Havlíčkův Brod 74 24 1 339 990

ÚO Pelhřimov 42 18 956 502

Kraj celkem 218 85 6 756 949

Statistická tabulka vloupání v Kraji Vysočina za období 1. 1. 2020–31. 8. 2020

číslo 9 / září 2020



listy@golcuv-jenikov.cz 10

Naše město, jak víme, je mariánské poutní místo. Hlavní pouť slaví-
me v září (narození Panny Marie), ve spojení s Loretou. 

V červenci můžeme putovat ke sv. Markétě a v říjnu ke sv. Františku 
(Serafínskému) z Assisi -  patronovi našeho děkanského kostela.

V Golčově Jeníkově máme vzácnou spojitost, a to k Loretě přistavě-
ný kostel sv. Františka Serafínského. Děkujme manželům Golčo-
vým, kteří byli ctiteli Panny Marie a sv. Františka, že zanechali  
městu takovéto zaměření.

O sv. Františkovi bylo napsáno mnoho knih, ve kterých můžeme 
hledat otázky.

Proč se dobrovolně zřekl všeho majetku a zvolil si cestu chudoby?

Proč chápal všechny lidi a přijímal každého takového, jaký byl?

Proč tolik rozuměl přírodě, všem živým i neživým tvorům v okolí?

Proč se dokázal radovat z maličkostí, snášet útrapy života navzdory 
obtížím své doby?

Proč jeho odkaz je stále aktuální i po více než 800 letech?

Odpověď hledejme při pohledu na oltářní obraz v našem kostele tře-
ba právě o pouti v neděli 4. října, za zpěvu krásných františkánských 
písní.

M. Ostatnická

JENÍKOVSKÉ POUTĚ

HLEDÁME VÁNOČNÍ STROM
Pokud někdo plánujete kácet na zahradě jehličnatý strom 

a chtěli byste ho darovat městu na „vánoční strom“, 
budeme rádi za tuto možnost jeho využití.

Kontaktujte prosím radnici. Děkujeme
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Masa a uzeniny
O jedení či odmítání masa jakožto potraviny vhodné či nevhodné 
pro člověka by mohly být psány tlusté knihy. Trvající spor, zda maso 
ano či ne, vznikl už v dobách, kdy se začaly vzájemně dotýkat odliš-
né kultury. Vznikaly bizarní situace, kdy v jedné kultuře bylo jedení 
masa povoleno, v jiné zakázáno. V jedné kultuře se nesmělo hovězí 
(hinduismus), v  jiné se nesmělo vepřové (islám). Přesto lidské  
poznání neutonulo v  bažině nutriční religiozity a náboženských 
fanatismů a ve svých nejsvětlejších výbojích přineslo holou pravdu  
o jedení masa.

V moderní době náboženské argumenty ztratily na síle a přesvědči-
vosti, a jejich místo zaujalo hledisko zdravotní, příp. etické. Podívej-
me se tedy na maso z hlediska zdraví. 

Rozšířeným mýtem o mase je přesvědčení, že maso je hlavně pro 
muže, zatímco ženy by měly jíst dorty, rakvičky a větrníky. Opak  
je pravdou, ženy vzhledem k své odlišné fyziologii potřebují jíst více 
masa než muži! 

Nejčastějšími argumenty proti masu jsou tvorba nežádoucí mikro-
bioty v  trávicím traktu, rakovinotvorné působení a vytváření  
agresivní, negativistické psychiky. 

Zmíněné argumenty jsou pravdivé a je třeba s nimi počítat. Proto 
budiž napsáno, že jíst maso se musí umět. Nežádoucí hnilobné bak-
terie se ve střevě nepřemnožují, pokud se maso konzumuje vždy  
se zeleninou, přinejmenším v objemovém  poměru 1:2. Rakovi-
notvorné působení se též eliminuje kombinací se zeleninou. Navíc  
je třeba se vyhnout masům či uzeninám upraveným na otevřeném 
ohni nebo v kuchyni při vyšších teplotách. Obligátní do hněda  
opečená kůrčička, jež tak dobře voní a chutná, je v  podstatě  
dobře vypečená potenciální rakovina. Jednoznačně, prokazatelně  
a nesporně obsahuje látky, které… 

Proto je vhodnější maso vařit nebo dusit, nikoliv smažit, péct,  
opékat či grilovat. Zejména grilování v horkých letních dnech, při 
současném pití alkoholu, je namnoze zahráváním se životem. 
Zvláštností je oblíbený řízek, který je sice připraven smažením, ale 
maso je ve skutečnosti dušené, jelikož bylo uzavřeno v několikerém 
obalu.

Současné uzeniny vzhledem k  obsahu chemikálií neboli tzv. éček 
nutno vnímat jako potraviny převážně jedovaté. Slovo „salám“  
(z italského salami) kdysi znamenalo nasolené maso, nařezané  
a natlačené do střívka. Ještě v polovině 20. stol. se občas vyráběly 
tzv. skládané salámy, jimž se říkalo mozaikové. Kousky masa byly  
ve střívku poskládané v  proužcích a na řezu vytvářely mozaiku. 
Krásné, chutné, trvanlivé a bez chemie. 

Pak ale přišlo období všeobecného mletí a chemického vylepšování. 
Dnes nezbývá než vzít do hrsti rozum, pořídit si kapesní zvětšovací 
lupu a číst bleší písmenka na masných výrobcích, pokud vůbec něja-
ká existují. A protože „méně“ často znamená „více“, zde je několik 
málo základních pravidel první pomoci při nákupu uzenin: 

Nekupujeme nic, co obsahuje: E250-dusitan sodný, druhotně rako-
vinotvorný. Dále E621-glutaman sodný, toxický pro mozek dětí  
a způsobující, že i rozemleté slupky z brambor chutnají jako párek. 
Alternativní krycí názvy: bílkovinný a sójový hydrolyzát, kvasničný 
extrakt, hydrolyzovaný protein, autolyzované kvasinky, želatina, 
kaseinan sodný nebo vápenatý. A dále E450-difosforečnan vápenatý 
a E451-trifosforečnan sodný nebo draselný, odvápňují kosti a zuby.
Čisté maso upravené vařením nebo dušením a požívané s  větším 
množstvím tepelně upravené zeleniny je naopak třeba vnímat jako 
výjimečnou, cennou a v mnohém směru léčivou součást lidské výži-
vy. Dietologické vlastnosti jednotlivých mas to jasně ukazují.

HOVĚZÍ 
Povaha vyrovnaná (neutrální) až teplá. Chuť sladká a slaná. Vstupu-
je do drah sleziny-slinivky, žaludku a tlustého střeva, a související 
orgány vyživuje. Posiluje slezinu-slinivku a žaludek, zlepšuje kvalitu 
krve, dodává energii a dynamismus, posiluje kosti a šlachy, prospívá 
a uklidňuje v  těhotenství. Používá se při chronickém chladu  
ve slezině a žaludku, spojeném s nechutenstvím, hubeností a trvale 
kašovitou stolicí či průjmy. Výše zmíněné příznivé vlastnosti jsou 
zvýšenou měrou zastoupeny v hovězím srdci. Hovězí játra pak mají 
významný přínos pro oči, projasňují zrak a léčí poruchy zraku, 
vzniklé v důsledku nedostatečné výživy očí.

VEPŘOVÉ
Povaha vyrovnaná až chladná. Chuť sladká a slaná. Vstupuje  
do drah jater, sleziny-slinivky a ledvin. Vyživuje jin (stabilitu, klid, 
jistotu, odolnost, vytrvalost). Velice užitečné pro ledviny. Posiluje 
při vyčerpanosti, podporuje návrat síly, obnovuje a posiluje krev 
(důležité pro ženy).

SKOPOVÉ
Povaha teplá. Chuť sladká. Vstupuje do drah sleziny-slinivky, žalud-
ku, tlustého střeva, srdce a ledvin, a související orgány vyživuje.  
Vidíme, že působí na více místech současně, což je významná před-
nost. V starých civilizacích považováno za nejcennější druh masa. 
Dnes se v  obchodech nevyskytuje. Doplňuje energii a odstraňuje 
únavu. Ohřívá střed, spodní část břicha a podbřišek. Napravuje  
vyhublost. Uklidňuje srdce. Je blahodárné pro těhotné ženy před  
porodem, jelikož dodává sílu k přirozenému vypuzení plodu.  

KRÁLIČÍ
Povaha chladná. Chuť sladká. Vstupuje do drah jater a tlustého stře-
va, a oba orgány vyživuje. Posiluje střed. Vyživuje a osvěžuje krev. 
Neutralizuje jedy z ohně, např. po alkoholickém opojení. Doplňuje 
energii a odstraňuje únavu. Pomáhá při velké žízni, napravuje stavy 
hubenosti či neschopnosti udržet moč. Používá se též při zvracení 
způsobeném horkostí v žaludku, při výskytu krve ve stolici z příčin 
horkosti a při revmatismu s přítomností horkosti a vlhka.

KUŘECÍ
Povaha teplá. Chuť sladká. Vstupuje do drah sleziny-slinivky, žalud-
ku, jater, tenkého a tlustého střeva. Vytváří esenci ťing (jing), což  
je specifický pojem TČM, jejž lze objasnit jako potenciál pro celko-
vou délku lidského života. Vytváří kostní dřeň. Používá se při dlou-
hotrvající rekonvalescenci, při stavech únavy, vyčerpanosti, slabosti 
a prázdnoty. Prospěšné též při revmatismu z větru, chladu a vlhkos-
ti. Pomáhá při prázdnotě ledvin, spojené s hučením v uších, slábnu-
tím paměti a vyhasínáním sexuality.

KACHNÍ
Povaha vyrovnaná až chladná. Chuť sladká. Vstupuje do drah plic, 
sleziny-slinivky a ledvin. Vyživuje jin a posiluje žaludek. Usnadňuje 
koloběh vody v  organismu. Zbavuje tak tělo otoků, odvodňuje  
a přispívá k redukci obezity typu vlhko-horko. Snižuje vnitřní oheň 
a vyhání horkost. Zastavuje průjmy a rozpouští hleny z prázdnoty, 
čímž současně utišuje kašel. Je však kontraindikováno při nedosta-
tečnosti sleziny-slinivky, při plynatosti a krvácení z konečníku.

Literatura: Ludmila Bendová – Čínská dietetika v moderním světě; 
Vladimír Ando – Farmakologie klasické čínské medicíny; Giovanni 
Maciocia – Praxe čínské medicíny; Vladimír Grigorjevič Načatoj – 
Léčba nemocí v tradiční čínské medicíně.

Vladimír Volma, CAŽ, o. p. s.
zivotosprava@centrum.cz

ZÁKLADY POTRAVINOVÉ GRAMOTNOSTI

číslo 9 / září 2020
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Letošní jarní vítání občánků muselo být vzhledem k vyhlášenému 
nouzovému stavu a následným mimořádným opatřením souvisejí-
cím s epidemií koronaviru odloženo až na konec prázdnin.  
Slavnostní vítání nově narozených občánků města Golčův Jeníkov  
a obce Podmoky se konalo v  obřadní síni  Goltzovy tvrze až dne  
29. 8. 2020. O kulturní vystoupení, které se všem líbilo, se postarala 
děvčata základní školy Johana Badinková, Adéla Urbanová,  
Ema Jiráková a Kristýna Nohýnková pod vedením paní učitelky 
Mgr. Radky Semrádové. Během celé slavnosti se o hudební dopro-
vod postarala paní Mgr. Olga Fialová, DiS. Po proslovu pana  
starosty Ing. Pavla Kopeckého následovalo podepsání rodičů nově 
narozených občánků do pamětní knihy města Golčův Jeníkov  
a pořízení rodinné fotografie. Na památku pro své děti obdrželi  
rodiče zlatý čtyřlístek. 

Seznam vítaných občánků obce Podmoky a města Golčův Jeníkov: 
Matyáš Kalaš, Ema Krčmářová, Anděla Vaková, Valerie Čápová, 
Matyáš Šťastný, Kristýna Koutná, Eliška Jiráková, Sebastian Špác, 
Emily Nováková, Akim Woloch, Jan Kohout, Tobiáš Uhlíř, Aleš  
Turek. 

Anna Melechovská, 
MěÚ Golčův Jeníkov

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
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Výzvy MAS – naplňování strategie komunitně vedeného místní-
ho rozvoje 

Z Integrovaného regionálního operačního programu (IROP) byla 
22. 6. 2020 vyhlášena 14. výzva MAS – Zázemí pro vzdělávání III, 
jež podporovala rozvoj infrastruktury mateřských a základních škol 
a infrastruktury volnočasového, zájmového a celoživotního vzdělá-
vání. Příjem žádostí byl ukončen 10. 8. 2020 a do výzvy byly podány 
tři projekty zaměřené na modernizaci učeben a pořízení vybavení 
základních škol (MŠ a ZŠ Slunečnice Havlíčkův Brod, ZŠ a MŠ Gol-
čův Jeníkov a ZŠ a MŠ Lučice). Celková výše způsobilých výdajů  
podaných žádostí o podporu dosahuje výše 6 319 595,25 Kč, alokace 
výzvy byla 5 083 279,40 Kč. 

Další vyhlášenou výzvou během letních prázdnin byla 15. výzva 
MAS – Doprava III. Výzva byla vyhlášena 3. 7. 2020 a byla zaměřena 
na aktivitu Bezpečnost dopravy. Příjem žádostí byl ukončen  
31. 8. 2020 a do výzvy byly podány čtyři projekty zaměřené  
na výstavbu a rekonstrukci chodníků (Vepříkov, Havlíčkův Brod, 
Golčův Jeníkov a Hněvkovice). Celková výše způsobilých výdajů  
podaných žádostí o podporu dosahuje výše 6 130 178,72 Kč, alokace 
výzvy činila 3 669 977,00 Kč.

Předpokladem je, že obě výzvy budou navýšeny převodem finanč-
ních prostředků z  jiných opatření, která už nebudou vyhlášena  
a zbývá u nich dočerpat zbytkovou alokaci, tak, aby byly podpořeny 
všechny projekty.

Projekty podané do obou výzev nyní projdou kontrolou formálních 
náležitostí a přijatelnosti, kterou budou provádět pracovníci MAS.

Z  ostatních operačních programů (OP Zaměstnanost, Program 
rozvoje venkova a OP Životní prostředí), které jsou administrová-
ny v  období 2014–2020, není na tento rok plánována žádná další  
výzva.

Veškeré informace k výzvám jsou uvedeny na webu: 
http://kralovska-stezka.cz/vyzvy-mas/.

Místní akční plány II v novém školním roce 2020/2021
MAS Královská stezka je po dlouhé pauze zpět se vzdělávacími  
semináři. Semináře jsou určeny nejen pro pedagogy z  Havlíčkob-
rodska a Světelska, ale připravili jsme i mnoho zajímavých progra-
mů pro žáky a nezapomněli na širokou veřejnost. Září začalo  
přesunutým seminářem pro pedagogy pod vedením lektorky  
Mgr. Dany Svobodové na téma „ Žák s potřebou podpůrných opat-
ření -  podpůrná opatření 1. stupně“, dále se uskuteční seminář  
„Matematická gramotnost tipy a triky“ s panem Lukášem Heřma-
nem a čtenářské dílny s Ninou Rutovou. Měsíc říjen zahájí uznávaný 
lektor pan Mgr. Jiří Halda s tématem „Talent a jeho základní atribu-
ty“. Týden co týden budou následovat další zajímavé semináře.  
Pro žáky 1. i 2. stupně ZŠ jsme připravili dlouho chystanou akci, a to 
dvojjazyčné divadlo. Žáci tedy budou mít možnost si na vlastní kůži 
vyzkoušet, jak porozumí cizímu jazyku, jelikož je divadlo z  velké 
části hráno v  anglickém jazyce.  Konec roku bude již poklidnější, 
ale zato významný.  V první polovině prosince proběhne seminář 
pod vedením speciálního pedagoga Zdeňka Martínka, který  
je uznávaným odborníkem na problematiku agresivity a šikany. 

V neposlední řadě bychom rádi pozvali rodiče všech ratolestí a také 
veřejnost na následující semináře. Vzdělávací akce pro veřejnost na 
téma „I naše děti potřebují hranice“ se uskuteční dne 24. září 2020, 
lektorovat bude Mgr. Lenka Bínová. Dalším zajímavým tématem 
bude „Školní zralost dítěte“, akce proběhne dne 4. listopadu s lektor-
kou Hanou Otevřelovou. Oba semináře se budou konat v prostorách 
MěÚ v Havlíčkově Brodě (velká zasedací místnost).

Všechny termíny a podrobné informace o seminářích a plánova-
ných akcích naleznete na našich internetových stránkách  
(www.kralovska-stezka.cz v  sekci „Místní akční plány vzdělávání 
II“ (MAP II) a  také na facebookových stránkách MAP Havlíčkob-
rodsko a Světelsko. 

Cyklovýlet 5
Již tradiční květnový cyklovýlet po území MAS spojený s návštěvou 
zajímavých míst, jenž měl proběhnout v sobotu 16. května 2020, 
musel být s ohledem na vyhlášený nouzový stav a nejistý vývoj situ-
ace spojené s COVID-19 zrušen. Sportovní nadšenci však o tuto akci 
nepřišli a vyjelo se v  náhradním termínu, 5. září 2020 v  9 hodin. 
Téměř 20 účastníků odjíždějících z  Žižkova náměstí v  Habrech  
se vydalo přes Leškovice, Petrovice u Uhelné Příbrami a Kraborovi-
ce do Úhrova na podívanou repliky středověkého hradiště. Poté přes 
Ostružno do Jeřišna, kde na každého čekal oběd dobíjející síly  
a energii na cestu zpět. Po obědě všichni absolvovali zastávku v obci 
Maleč, kde nám paní Nováková pohovořila o projektu a myšlence 
Krámu s dobrotami. Její zapálenost pro místo, kde se dá koupit dob-
ré jídlo, potkat se s přáteli, udělat si radost a podpořit výrobce, kteří 
jsou z okolí, je opravdu dechberoucí. Všichni nadšeně poslouchali  
a po přednášce i nakoupili 🙂. V neposlední řadě byli pak všichni  
odměněni sladkou i slanou tečkou v Pekařství Kellerová v Nové Vsi 
u Chotěboře a zájemci dostali diplom za účast na letošním ročníku. 
Trasa měřila cca 47 km a vyjížďka byla zdárně ukončena před  
16. hodinou odpolední. Děkujeme všem zúčastněným a všem, kteří 
se podíleli na programu dne, a těšíme se při další vyjížďce.

za MAS Královská stezka o.p.s.
Lucie Šulcová

MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA KRÁLOVSKÁ STEZKA 
– AKTUALITY
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V  sobotu 29. srpna se jako každý rok konala v  prostorách klubu  
Vagón dětská diskotéka v  podobě loučení s  létem pro děti. Tento  
rok nám počasí moc nepřálo, ale pro zábavné odpoledne to nebylo 
velikou překážkou. 

Celou akcí nás prováděl moderátor Wiki a jeho žlutí společníci  
Mimoňi. Děti mohly soutěžit v pohádkohrátkách a na mimoolympi-
ádě a také si za to vysloužit sladkosti a dárky. Nechybělo šest stano-
višť olympiády, kde děti plnily různé pohybové a motorické úkoly. 
Jako další forma zábavy nechyběla nafukovací skluzavka a skákací 
hrad. 

Pro děti a jejich rodiče bylo zajištěno občerstvení v podobě pizzy, 
párků v  rohlíku a dalších dobrot, které zajistil místní myslivecký 
spolek, a patří mu za to velké poděkování. Nemalé  poděkování   
náleží i klubu Vagón za zapůjčení prostor a dětským dobrovolní-
kům, kteří pomáhali na stanovištích.

Veronika Benešová, kultur. ref. města

LOUČENÍ S LÉTEM S MIMOŇI

číslo 9 / září 2020
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Myšlenka založit v Golčově Jeníkově hasičský sbor se objevuje  
v 19. století, kdy nebezpečí požárů a pak s tím související vznik škod 
začíná být stále akutnější. Byla zde řada zhoubných požárů, kterým 
museli obyvatelé čelit. Zejména se to projevuje poté, co v polovině 
století vypukl v městě velký požár. V roce 1864 vyhořelo ve městě  
37 domů, 4 masné krámy a 2 špejchary.  Městská správa se pak roz-
hodla v roce 1864 zakoupit za 1400 zlatých velkou obecní stříkačku. 
Tehdy už nebylo daleko k ustavení hasičského sboru, ale válka v roce 
1866 včetně epidemie cholery realizování této myšlenky na čas  
oddálila. Ale už v roce 1869 se schází zájemci o členství v pozdějším 
sboru, kteří požádali o povolení k utvoření prozatímního spolku.  
3. července 1870 obdržel tento sbor od c.k. místodržitelství dopis 
pod číslem 33.333, v němž bylo potvrzeno, že se může v Golčově  
Jeníkově sbor podle předložených stanov 
vytvořit. Sbor tedy jako jeden z prvních  
v tehdejším okrese začal vyvíjet činnost, 
měl tehdy 49 členů. Prvním velitelem byl 
zvolen Moric Lederer, ten pak tuto funkci 
vykonával dalších 27 let. K prvnímu požáru 
vyjeli Jeníkovští již jako spolek 21. října 
1870 do Vilémova, kde hořely 4 stodoly. Jak 
uvádí pamětní kniha sboru, 4. července, 
když vál velmi silný vítr, byla držena noční 
hlídka v plné zbroji. Další činnost byla na 
třetí jeníkovskou pouť, tedy 7. a 8. září, kdy 
bylo velké shromáždění lidí, hlídky byly  
i v noci s místními policajty. Bude vhodné 
připomenout, že hlídka byla ve složení:  
Ferdinand Lávecký, František Šotola, Fran-
tišek Šmíd, Luděk Hájek, Ferdinand Bucek  
a Hanikíř.
 
Na jaře 1871 požádal sbor pražské hasiče  
o vyslání cvičitele, bylo mu vyhověno a od 
18. května vedl výcvik zdejšího sboru  
Antonín Dětsch. Ten začal okamžitě sbor 
seznamovat s prvky lokalizování ohně  
a používání různého hasičského nářadí.  
17. června byla provedena hlavní zkouška 
celého sboru. Cvičitel se 21. května zúčast-
nil  se sborem zdolávání velkého požáru, 
který v městě zachvátil 15 domů v židov-
ském ghettu včetně synagogy. V březnu 
1871 městská rada pod vedením purkmistra 
Ignáce Luttny rozhodla, aby obecní kolna, 
kde bývaly dva masné krámy, byla vyhraze-
na hasičům k uskladnění stříkačky, voznice 
na vožení vody a vozu s hasičským nářadím. 
Jeníkovský hasičský sbor tedy vznikl ofici-
álně již před 150 lety a je skutečně nejstarší 
v současném okresu Havlíčkův Brod, když 
například druhý nejstarší sbor v Úsobí byl 
založen v roce 1872 a v následujícím roce 
1873 byly pak založeny hasičské sbory  
v Německém Brodě, v Ledči nad Sázavou  
a v Lipnici. Tyto údaje vyplývají z přehledu 
o rozčlenění sborů podle okrsků a roku  
jejich založení uveřejněném v knize Miro-
slava Menšíka. A možno připomenout i dal-
ší datum. V červenci 1874 byl vydán Řád 
hasičský pro městskou obec Golčův Jeníkov. 
Ten obsahuje údaje o tom, čeho se má šetři-
ti, by požár neopatrností nevznikl a o tom 

čeho šetřiti se má při požáru. Obálku tohoto tiskem vydaného řádu 
připojuji.

LITERATURA:
ČESENEK František: 100 let požárního sboru v Golčově Jeníkově, 
1970
KORECKÝ Zdeněk: 120 let požárního sboru v Golčově Jeníkově, 
1990
MENŠÍK Miroslav: Historie dobrovolných hasičů okresu Havlíčkův 
Brod, 2001
ŠTĚDRÁ Eva: Golčův Jeníkov, 2002

JUDr. Jaroslav Holý

PRVNÍ  ROK  NEJSTARŠÍCH  JENÍKOVSKÝCH  SPOLKŮ
HASIČSKÝ  SBOR  1870–1871
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Ve dnech 11. až 13. září se u nás jako každý rok konala pouť. I přes 
koronavirová opatření se sešlo mnoho atrakcí a stánkařů. 

Už v pátek ráno bylo náměstí T. G. Masaryka,  Havlíčkovo náměstí 
a Tržiště plné atrakcí a stánků. Nechyběla tu centrifuga, autodrom, 
kolotoče, houpačky a spoustu dalších atrakcí pro děti i dospělé. 

U stánkařů jste mohli zakoupit nejen občerstvení, sladkosti a pití.  
Nechyběly tu stánky s  ruční výrobou - dětské oblečení, dřevěné 
hračky,  ponožky, roušky, šité dekorace a jiné.

V neděli nechyběla ani tradiční pouťová dechovka, tentokrát s mo-
derátorem a zpěvákem TV Šlágr Romanem Zavadilem a jeho hosty 
Nelly Kepeňovou a Svatavou Zavadilovou. 

Veronika Benešová, kultur. ref. města

JENÍKOVSKÁ POUŤ

číslo 9 / září 2020
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V průběhu sedmého a osmého měsíce letošního roku vyjela jednot-
ka jeníkovských hasičů k 29 zásahům. Jednalo se o 6 dopravních 
nehod, při kterých bylo 18 osob zraněno a dvě osoby usmrceny.  
5 požárů, 16 zásahů bylo technického charakteru, v jednom případě 
se jednalo o únik nebezpečných látek a v jednom případě se jednalo 
o planý poplach.

2. 7. 2020 sedm minut po páté hodině odpolední je na Krajské ope-
rační a informační středisko HZS Kraje Vysočina ohlášen hořící 
karavan u obce Habry. Na místo vyjíždí obě naše cisterny. Po příjez-
du na místo zásahu je průzkumem zjištěno, že se jedná o technickou 
závadu na vozidle bez známek požáru.  Jednotka provádí kontrolu 
vozidla, žádné nebezpečí nehrozí, majitel poučen a jednotka se vrací 
zpět na základnu.

25. 7. 2020 vyjíždíme k obci Jakubovice, kde vlivem technické záva-
dy došlo k  úniku oleje z  traktoru. Jednotka likviduje uniklý olej  
pomocí speciálního sorbentu.

28. 7. 2020 v  10:54 hodin je jednotka vyslána k  požáru osobního  
automobilu v  ulici Chotěbořská v  našem městě. Za 4 minuty  
od ohlášení přijíždí na místo naše prvovýjezdová CAS 24 Scania. 
Průzkumem je zjištěn požár osobního automobilu v plném rozsahu. 
Provoz na komunikaci je zcela zastaven a jednotka na likvidaci  
požáru nasazuje jeden vysokotlaký proud a jeden proud C. Hasiči 
zasahují v dýchací technice. Během několika minut je požár lokali-
zován a následně zlikvidován. Provoz na komunikaci je obnoven. 
Jednotka dále provádí zasypání uniklých PHM z hořícího automo-
bilu. Místo je předáno vyšetřovateli příčin požáru a jednotka se vra-
cí zpět na základnu.

31. 7. 2020 v 13:29 vyjíždí obě naše cisterny k požáru lesa v katastru 
obce Vilémov. Požár je v  těžko přístupném terénu pro mobilní  
požární techniku, a tak hasiči musí k místu požáru táhnout více než 
250 m hadic. Požár na ploše 30 x 30 m je likvidován jedním C prou-
dem. Po celkovém prolití je místo předánu hajnému a jednotka  
se vrací zpět na základnu.

8. 8. 2020 v  8:35 hodin vyjíždíme k  dopravní nehodě 2 osobních  
automobilů u obce Štěpánov. Po příjezdu na místo zásahu je potvr-
zena dopravní nehoda 2 osobních automobilů. Komunikace je zcela 
uzavřena. Na místě se nacházejí dvě zraněné osoby, kterým posky-
tujeme první pomoc. Současně provádíme zajištění místa DN, proti-
požární opatření a zajišťujeme místo pro přistání Letecké záchranné 
služby. Po přistání LZS předáváme zraněné osoby do péče záchraná-
řů. Dále asistujeme při dalším ošetření a transportu do LZS a vozi-
dla ZZS. Po vyšetření DN policií a odstranění všech následků  
dopravní nehody se vracíme zpět na základnu.

O čtyři hodiny později vyjíždíme k  nahlášenému požáru strniště 
mezi obcemi Vilémov a Spytice. Po příjezdu na místo zásahu je zjiš-
těn požár strniště na ploše 100 x 100 m šířící se do vzrostlého obilí. 
Požár je během několika minut lokalizován pomocí nárazníkového 
monitoru na naší Fire Queen a jednoho C proudu. Po celkovém  
prolití požářiště je místo předáno zástupci ZS Vilémov a jednotka  
se vrací zpět na základnu.

13. 8. 2020 vyjíždíme s  prvovýjezdovou cisternou a dopravním  
automobilem k pátrání po pohřešované osobě v katastru obce Kozo-
hlody. Po 2 hodinách je pohřešovaná osoba nalezena a pátrací akce 
je ukončena, všechny jednotky hasičů se vrací zpět na své základny. 
Při návratu na základnu jsme vysláni k  požáru strniště u obce  
Šebestenice. Po příjezdu na místo zásahu je zjištěn požár strniště na 
ploše 20 x 20 m. Požár je rychle lokalizován a zlikvidován a jednotka 
se vrací zpět na základnu.

15. 8. 2020 v 13:24 hodin vyjíždíme k dopravní nehodě motocyklu 
mezi obcemi Olšinky a Frýdnava. Po příjezdu na místo zásahu je 
potvrzena DN motocyklu, který narazil do stromu a skončil mimo 
komunikaci. Na místě se nachází jedna zraněná osoba, které posky-
tuje první pomoc. Po příjezdu ZZS ji předáváme do jejich péče.  
Následně společně se záchranáři provádíme zafixování zraněné  
osoby na vakuovou matraci a transportujeme ji do vozidla ZZS.  
Po vyšetření DN policií provádíme vyproštění havarovaného moto-
cyklu zpět na komunikaci, místo předáváme PČR a jednotka se vra-
cí zpět na základnu.

20. 8. 2020 v 7:27 hodin vyjíždíme k dopravní nehodě 2 osobních 
automobilů na komunikaci č. 130 -křižovatka na Kobylí Hlavu.  
Dle prvotních informací se jedná o DN bez zranění. Po příjezdu  
na místo zásahu je potvrzena dopravní nehoda dvou osobních auto-
mobilů. Na místě se nachází celkem 5 zraněných osob. Hasiči ihned 
poskytují první pomoc zraněným a na místo zásahu je povolána 
ZZS. Komunikace je zcela uzavřena a současně je provedeno proti-
požární opatření a zasypání uniklých PHM sorbentem. Na místo 
postupně přijíždějí 3 vozidla ZZS a všechny zraněné osoby jsou pře-
dány do péče ZZS. Po odjezdu ZZS, která odváží zraněné osoby 
k dalšímu ošetření do nemocnice, a vyšetření DN policií asistujeme 
s naložením havarovaných vozidel na vůz odtahové služby. Po od-
stranění všech následků DN se jednotka vrací zpět na základnu.

25. 8. 2020 v 17:30 hodin vyjíždíme k dopravní nehodě motocyklu  
u obce Vrtěštice. Po příjezdu na místo zásahu je průzkumem potvr-
zena dopravní nehoda motocyklu. Na místě se nachází jedna zraně-
ná osoba, které poskytujeme PPP, a po příjezdu ZZS předáváme  
do jejich péče. Současně je provedeno protipožární opatření a zasy-
pání uniklých PHM sorbentem. Vozovka je po prvotní zásah zcela 
uzavřena. Po odjezdu ZZS z místa zásahu je obnoven provoz jedním 
jízdním pruhem a hasiči řídí provoz kyvadlově. Po vyšetření DN 
policií provádíme celkový úklid vozovky, nakládáme havarovaný 
motocykl na vůz odtahové služby a po odstranění všech následků 
DN se vracíme zpět na základnu.

27. 8. 2020 v 1:18 minut je naše jednotka vyslána k zatím nejnároč-
nějšímu zásahu letošního roku. Je hlášena těžká dopravní nehoda 
dodávky a nákladního automobilu na obchvatu města. Dopravní 
nehoda má fatální následky - 2 lidé zemřeli a 7 osob bylo zraněno. 

29. 8. 2020 v 13:47 vyjela jednotka k dopravní nehodě u čerpací  
stanice RobinOil. Průzkumem je zjištěna dopravní nehoda jednoho 
osobního automobilu, který skončil mimo komunikaci.  2 zraněné 
osoby jsou v  péči ZZS. Hasiči provedli protipožární opatření  
na havarovaném voze. Místo nehody je předáno Policii České repub-
liky a naše jednotka se vrací zpět na základnu.

Slavnostní předání medailí jeníkovským hasičům
17. září bylo šest členů výjezdové jednotky jeníkovských hasičů  
vyznamenáno Medailí za záchranu života. Jednalo se o zásah ze sil-
vestrovského večera loňského roku, dopravní nehodu osobního  
automobilu se zvěří u obce Frýdnava. Standardní zásah se ale  
ve chvíli změnil v boj o záchranu života. Jednoho z myslivců, který 
přijel pro sraženou zvěř, postihla náhlá zástava srdce. Hasiči ihned 
zareagovali, chytili bezvládné tělo, položili na komunikaci, ihned 
začali s resuscitací, nasadili AED a kyslíkovou terapii a poskytli  
tepelný komfort. Velitel jednotky celou událost ohlásil na KOPIS 
HZS KV a vyžádal si na místo ZZS. Došlo k přestavění zásahové 
techniky do tzv. nárazníkového postavení, aby chránil všechny  
zasahující. Hasiči resuscitovali skoro 10 minut a dali 3 výboje  
z AED. Po příjezdu ZZS jsme myslivce naložili do vozidla ZZS, kde 
jsme dál prováděli resuscitaci. Po dalších cca 15 minutách byl mysli-
vec zresuscitován a při vědomí transportován do Krajské nemocnice 

PRÁZDNINOVÉ ZÁSAHY JENÍKOVSKÝCH HASIČŮ
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v Jihlavě. Dnes je zachráněný myslivec plně zapojen do běžného  
života. Hasiči Radek Heřmánek, Roman Kaňkovský, Pavel  
Melechovský, Vladimír Novák, Jan Skalický a Martin Steklý pře-
vzali medaili z rukou hejtmana Kraje Vysočina pana MUDr. Jiřího 
Běhounka, generálního ředitele Hasičského záchranného sboru ČR 
pana generpor. Ing. Drahoslava Ryby, ředitele Hasičského záchran-
ného sboru Kraje Vysočina pana plk. Mgr. Jiřího Němce a starosty 
SH ČMS pana Jana Slámešky. 

Anketa DOBROVOLNÍ HASIČI ROKU 2020
Do 10. ročníku ankety Dobrovolní hasiči roku se se svými zásahy  
a dobrovolnou činností přihlásilo 149 jednotek a sborů dobrovol-
ných hasičů. Jednou z přihlášených jednotek je i jednotka jeníkov-
ských hasičů. Před několika málo dny devítičlenná odborná porota 
rozhodla o ocenění 25 jednotek a 25 sborů dobrovolných hasičů  
z celé České republiky za profesionální provedení zásahu a preven-
tivní a výchovnou činnost.

Naše jednotka patří mezi 25 jednotek, které odborná porota vybrala, 
a postoupila do finále v kategorii o nejlepší jednotku sboru dobro-
volných hasičů letošního 10. ročníku ADHR. Těchto 25 finálových 
jednotek je rozděleno do 5 oblastí. V každé oblasti je 5 vybraných 
finalistů. Naše jednotka je zařazena v  oblasti JIH MORAVY, kam  
je zařazen Kraj Vysočina a Jihomoravský kraj.

Tímto PROSÍME všechny naše příznivce a fanoušky o podporu  
a zaslání hlasu pro naši jednotku. 

Jak hlasovat?

Hlasování začíná 18. září 2020 od 12:00 hod. a končí 20. října 
2020 ve 24:00 hod. Hlasování je možné dvěma způsoby, přičemž 
každý může použít oba způsoby hlasování.

1) Prostřednictvím hlasovacího formuláře na webu 
www.adhr.cz/hlasovani-jednotky 

Jeden hlasující uděluje jeden hlas v každé z 5 oblastí v kategorii jed-
notek sborů dobrovolných hasičů i v kategorii sbory dobrovolných 
hasičů. Pro řádné hlasování je nutné vyplnit všechna povinná pole  
a kliknout na tlačítko ODESLAT. V případě, že hlasování proběhlo 
řádně, obdrží hlasující potvrzovací zprávu na uvedenou emailovou 
adresu.

2) Prostřednictvím SMS zaslané na telefonní číslo 900 77 06
Jedna SMS může obsahovat pouze jeden hlas, a to hlas pro konkrét-
ní jednotku. Jedno tel. číslo může poslat maximálně jeden hlas pro 
jednotku v jedné oblasti. Celkem lze tedy poslat z jednoho tel. čísla 
max. 5 SMS = (1 hlas pro jednotku) x 5 oblastí.

Pro zaslání hlasu pro naši jednotku zašlete PROSÍM soutěžní SMS 
zprávu na číslo 900 77 06 v následujícím tvaru: „HASICI JJM1“. Cena 
SMS zprávy je 6,- Kč (vč. DPH).

Předem DĚKUJEME VŠEM Z  VÁS, kteří nás podpoříte. Další  
podrobné informace o ADHR naleznete na webu www.adhr.cz

Bc. Jan Skalický

číslo 9 / září 2020
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UZÁVĚRKA do Listů z Golčova Jeníkova č. 10/2020:
 

své články, fotky, inzerci apod... zasílejte na listy@golcuv-jenikov.cz do 18. 10. 

Články budou uveřejněny až po potvrzovacím e-mailu. 

Pokud tento potvrzovací e-mail neobdržíte, 

volejte prosím na tel. č. 725 101 152.

AKTUÁLNĚ O KORONAVIRU
Informační linka ke koronaviru 1221 je k dispozici 

v pracovních dnech od 8 do 19 hodin 
a o víkendu od 9 do 16.30 hodin.*

* Volání na toto zkrácené číslo může být zpoplatněno v závislosti 
na ceníku vašeho operátora.

V Golčově Jeníkově před domem u Kudrnů stával od 18. stol. dřevě-
ný kříž, na kterém byl na plechu namalován Kristus. Lidé k němu 
nosili při různých příležitostech květiny a zapalovali svíčky. Dům, 
před kterým kříž stál, byl rozdělen. Část domu směrem k náměstí 
patřila Spěváčkům a druhá polovina ke kostelu byla pekaře Hofpau-
sera, jenž měl jedinou dceru, kterou střežil před nápadníky jako oko 
v hlavě. Nechtěl ji dát za ženu jen tak někomu. Myslel hodně vysoko, 
a tak dcerušce nepovoloval žádné radovánky. Spřádal sny, že si jed-
nou jeho dcera vezme bohatého muže a s jeho pomocí rozšíří svoji 
pekařskou živnost. Nepřipouštěl si jinou možnost a jako pekař 
zvyklý v  noci vstávat a večer chodil brzy spát ani nepostřehl,  
že si dceruška našla lásku podle svých představ. Dívka, jak jen moh-
la, tajně se scházela s mladíkem, se kterým se seznámila při roznášce 
pečiva. Mladý muž nezahálel, a tak jejich tajné schůzky byly stále 
vroucnější a delší. 

Mezitím pekař připravoval setkání dcerušky s bohatým haberským 
obchodníkem. Tehdy se od své ženy dozvěděl o hlubokém vztahu 
mladých a marně své dceři rozmlouval její známost, jež neodpoví-
dala jeho představám. Rozčilen odmítl jít na připravovanou svatbu. 
Začal zanedbávat živnost a stále častěji utápěl hořkost v  kořalce  

či pivu v hostincích a nálevnách. S budoucím zetěm se nechtěl setkat 
a všemi prostředky bránil dceři, aby si ho vzala. Odmítl jí dát své 
otcovské požehnání, ale i věno.

Den před svatbou pekař Hofpauser odešel ve zlosti z domova, vypra-
vil se k  příbuzným do Kutné Hory. Právě když vycházel svatební 
průvod z domu k nedalekému kostelu, tak se před svatebčany skácel 
dřevěný kříž. V témže okamžiku vkročil otec nevěsty do kutnohor-
ského hostince Vosrkráč. A když vstoupil na práh, padl na zem  
raněn mrtvicí. 

Mladý manželský pár se krátce po svatbě přestěhoval k  rodičům  
ženicha do Vilémova. 

Dlouho se nikdo o nové zřízení kříže nestaral, až v roce 1852 koupi-
li celý dům manželé Dlaskovi, kteří jej celý předělali do  nynější  
podoby. Žena majitele domu dala postavit nový kamenný kříž s leto-
počtem 1854.

1.3. 2009
Jaroslav Kreibich

KŘÍŽ
PŘÍBĚH ZE ZAČÁTKU 19. STOLETÍ
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Nabídka zaměstnání – práce, která dává smysl – 
staňte se ošetřovatelem/ošetřovatelkou seniorů

Nabízíme:
 • Pracovní poměr na plný úvazek v nepřetržitém provozu
 • Stabilní platové podmínky – výše platu podle vládou stanovených  
  platových podmínek (nařízení vlády číslo 300/2019 Sb.)
 • Příspěvek k penzijnímu pojištění a stravování
 • Příspěvek na kulturu
 • Příspěvek na provoz sportovních a tělovýchovných zařízení, 
  rehabilitačních zařízení včetně masáží
 • Příspěvek na nákup vitamínových přípravků
 • 5 týdnů dovolené

Požadujeme:
 • Schopnost empatie – ochota laskavě pečovat o staré lidi
 • Ochotu učit se novým věcem
 • Základní znalost práce s PC výhodou

V případě zájmu nás kontaktujte: 
  E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz nebo info@ddcaslav.cz
  Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221
  Osobně na adrese: Nazaret 94, Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf 

číslo 9 / září 2020
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ŠTÍPANÉ DŘEVO

NOVĚ:
Zahradní dřevní štěpka S možností

dopravy.
Tel.: 602 330 123 - Pila Petrovice

499 Kč / 1 plnometr


